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به نظر می رسد هر ملت و حاکمان آن و همچنین هر گروه و 
جریانات فکری جامعه، می تواند و باید هرازگاهی، نسبت به اعمال و 
بینش های خود، در گذشته و حال و به ویژه اکنون، تحول در اذهان 
وموضوع مراقبه، محاسبه، بازنگری تصحیح و اصلاح را داشته باشد. 
اصل برتری و اصالت حقیقت و هسته مسائل متعدد مهم ایجاب 
می کند که در ادامه همین موضع، روند اصلاح یک اردوگاه بزرگ 
سیاسی، حتی با تغییرات بنیادی در بینش ها و سیاست ها هم 
پیش برود. به خصوص اگر منافع ملک و ملت صرفا هدف باشد و 
نتیجه ارزیابی گذشته ها، چندان مثبت و رضایت بخش نبوده باشد. 
البته برای کشتی بانی هر سیاستی نو و دیگر بدیهی است بایستی 
کشتی  بانان جدید عهده دار اعمال و اجرای سیاست دگر شوند. اگر 
فرضا در جریان یک حرکت اصلاحی، افراطی هایی صورت بگیرد، در 
جبران افراط ها و افراطی گری ها، آیا با نفی مفاد مواد قانون اساسی 
کشور نیز می توان پرداخت و ارزش ها و آرمان ها و دعاوی و خاصه 
منافع ملت را می توان نادیده گرفت؟ بی تردید بی اعتنایی نسبت 
به چرخش های سیاسی – اقتصادی توسط مسئولان یا جریانات 
فکری، یا عدول از آن متضمن نفی وجود تاریخی واجتماعی یک 
ملت و بی توجهی به خواست ملی و نیازهای سرزمینی است و 
لذا آن را به عنوان یک اصل متعارف در نوع تفکر و جبهه گیری 
سیاسی – اقتصادی واجتماعی می شناسم و این حقیقت را نه امثال 
من، که دل در گرو توسعه ایران و تعالی ایرانیان داریم که تمام تجربه 
تاریخی، تفکر منطقی وحکمت اجتماعی ملت ها درورای تمام 
مذاهب و مسالک اجتماعی، تایید می نمایند. بنابراین اول اینکه 
هرگونه بازسازی و تغییر و تحول در سیاست ها، تنها زمانی مشروعیت 
خواهند داشت که نسبت به این حقیقت پایبند و متعهد باشند و دوم 
اینکه در قبال حقیقت گو، کسی گارد نگیرد تا شاهد ترقی ایران و 
رشد رفاه عموم هموطنان نازنین خود باشیم. حق نیست با خود حق 
پنداری و بینش ها و رفتار های سلیقه ای و افراطی که ملتی تاریخی، 
کهن و صاحب فضیلت و استعدادهای انسانی طبیعی فراوان، حامل 
هویت و فرهنگی عظیم و افتخارآمیز، مدنیت بسیار درخشان، ملتی 
که در گذشته تاریخی خویش ملزمات و ارمغان هایی به جامعه 
بشریت ارائه داده است، دچار آسیب شود. بلکه باید در کنار ملل و 
امت های دیگر جامعه بشری باقی بماند و فعالانه، با مشارکت موثر 
همه منابع انسانی کشور با سلایق متعدد و ایرانیان وطن پرست و 
دلسوزان انقلاب وصاحبان سبک های متعدد زندگی جامعه و اقوام 
غیور ایرانی، در کاروان تعالی و ترقی بشری شرکت جسته و در 
کنار آن، مهار تورم کمرشکن و ارتقای کیفیت سطح زندگی عموم 
هموطنان را فراهم آورد. پر واضح است که هرگونه تغییر و تحول و 
تصحیح در بینش ها و روش ها، هرگز نباید موجب ترک در وحدت 
ملی و تعمیق شکاف های طبقاتی و تضعیف سرمایه های اجتماعی و 
اعتماد سوزی ها و ناامیدی ها و خروج نخبگان و سرمایه های کشور و 
هم میهنان گردیده و گسترش امتیازات گروهی و نفی اشتراک اقشار 
مفید به استقلال و تمامیت و توسعه کشور و هویت ملی گردد، چراکه 
ورود این خصال زیانبار در هرجامعه یا تحریم و گاردگیری جریانات 

سیاسی، آن را متزلزل خواهد ساخت. 

چرخش و هوشیاری جریانات سیاسی
 
 

یادداشت

ایران و آمریکا تلفن قرمز ارتباطی 
را شکل داده اند؟

توافق نانوشته به معنای مدیریت 
تنش است

 عبارت »توافق نانوشته موقت« بین ایران 
و ایالات متحده از ماه ها قبل توسط برخی 
تحلیلگران سیاسی، منابع و رسانه ها مطرح شده 
است، حال تحولاتی جدید از جمله تعلیق رابرت 
مالی از سمت نماینده ویژه آمریکا در امور ایران، 
سرفصل تازه ای از گمانه زنی ها را گشوده است. 
المانیتور در گزارشی مدعی شده است؛ تعلیق 
رابرت مالی، مصادف شده با دور جدید مذاکرات 
میان ایران و آمریکا. در گزارش هایی مشابه، 
برخی دیگر از رسانه ها نیز مدعی اجرای بخش 
قابل توجهی از توافق غیرمکتوب ایران و آمریکا 
شده و اشاره کرده اند که ایران سرعت غنی سازی 
با خلوص بالای اورانیوم را کاهش داده است. 
یکی از مهم ترین علل این مدعا ها نزدیک بودن 
انتخابات آمریکا عنوان شده است، اما پرسش هایی 
نیز مطرح است، از جمله اینکه، قرار است توافق 
نانوشته آمریکا و ایران چگونه اجرا شود، این 
توافق از سوی کشور های اروپایی چگونه ارزیابی 
می شود و پیامد های این توافق برای طرفین 

چگونه خواهد بود؟ 
   مدیریت تنش 

یک تحلیلگر مسائل بین الملل اظهار داشت: 
آنچه که اکنون بین ایران و آمریکا شکل گرفته، 
شبیه به خط تلفن قرمزی است که بین آمریکا و 
شوروی در زمان جنگ سرد وجود داشت. من 
پیشنهاد مشابهی را در مجلس دهم ارائه کردم 
که یک خط سرخ و ارتباطی مستقیم بین ایران 
و آمریکا برقرار کنیم تا تنش فی مابین را مدیریت 
کنیم. چیزی که تحت عنوان توافق نانوشته مطرح 
می شود، در واقع شکل گیری همین خط سرخ بین 
ایران و آمریکاست. حشمت ا... فلاحت پیشه گفت: 
ایران و آمریکا توافقی را شکل نداده اند، اما در حال 
مدیریت تنش موجود در رابطه خود هستند؛ 
بنابراین می بینم که از یکسو، سخت گیری های 
آمریکا برای فروش نفت ایران کاهش پیدا می کند 
و از سوی دیگر، ایران سعی می کند تنش ها را 
مدیریت کند. به همین دلیل است که تنش های 
موجود در خلیج فارس منجر به چالش نمی شوند. 
مجموعه این شرایط به این معناست که توافق 
نانوشته در عمل یک »خط ارتباطی قرمز« را 
شکل داده اند تا تنش ها را کنترل کنند. این 
موضوع از سیاست هسته ای ایران تا سیاست 
تحریمی ایالات متحده را در برمی گیرد. وی افزود: 
شکل گیری این خط ارتباطی قرمز مفهومی ندارد 
به جز اینکه دو کشور در هر زمانی روابط مستقیم 
و غیرمستقیمی )عمدتا به شکل محرمانه( با 
یکدیگر دارند، درباره تنش ها صحبت می کنند و 
مانع از تصاعد بحران می شوند. ولی توافق نوشته 
شده ای نیز شکل نمی گیرد. من معتقدم یکی 
از شاخص های مهمی که مورد توجه واقع نشد، 
واکنش آقای لاوروف، وزیر خارجه روسیه بود 
که حاکی از نارضایتی وی از شکل گیری رابطه 
بین ایران و آمریکا بود. وی دقیقا گفت که برجام 
قابل احیا نیست، اما ایران و آمریکا در حال مذاکره 
هستند. درواقع وی با این سخنان ضمن اعلام 
نارضایتی روسیه، گفت که ایران و آمریکا در حال 
کنترل تنش ها هستند. من معتقدم آمریکایی ها 
به دلایل انتخاباتی و ایران نیز به دلایل اقتصادی 
تنش را مدیریت می کنند. معنای مدیریت تنش 
این نیست که طرفین توافق جدیدی شکل 
داده اند بلکه به معنای همان خط قرمز ارتباطی 
است. مذاکرات طرفین در این نوع رابطه، محدود، 
مقطعی و موضوع محور است. رئیس کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دهم، 
تصریح کرد: در شرایطی که عملا برجام قابل احیا 
نیست، این نوع ارتباط، حد مقدوری است که 
ایران و امریکا به آن دست یافته اند.این تحلیلگر 
سیاسی گفت: چون ایران با تابوی مذاکره مستقیم 
با آمریکا مواجه است، با دست خود، طرفین برجام 
را وارد میدان کرد. ابتدا تروئیکای اروپایی، سپس 
چین و روسیه. نتیجه چه شد؟ اکنون اروپا و 
روسیه، ناراحتی های مشترکی دارند. آنها از 
شکل گیری یک خط قرمز تنش زدایی یا یک 
میز بحران بین ایران و آمریکا، ناراضی اند، چراکه 
در ساز و کار برجامی که برایشان منافعی تعریف 
کرده بود شکست خورده اند و حرکت ایران و 
آمریکا به سمت تنش زدایی دو جانبه، منافع این 
کشور ها را تامین نمی کند. موضع لاوروف، نه تنها 
شامل عذرخواهی از همراهی با ادعای دروغین 
و غیرحقوقی اماراتی ها نبود، بلکه شامل ابراز 

نارضایتی از مذاکره ایران و آمریکا بود. 
   تنها راهکار خروج از بن بست روابط 

ایران و آمریکا 
مدیرکل سابق خاورمیانه وزارت امور خارجه 
بیان کرد: وضعیت فعلی ایران و آمریکا دقیقا یک 
شرایط بن بست است. آمریکا علیه ایران، حد بالایی 
از تحریم ها را اعمال کرده و حتی برخی از تحریم ها 
را به بهانه های جدید چندلایه کرده است. طبیعی 
است که در چنین شرایطی تصمیمات سخت 
سیاسی لازم داریم. آمریکا به سقف تحریم ها 
علیه ایران رسیده است، ایران نیز به سقف برنامه 
هسته ای رسیده است. در نتیجه با توجه به شرایط 
اقتصادی و شرایط بین المللی، ادامه این روند نه تنها 
توجیه اقتصادی ندارد، بلکه هیچ توجیه سیاسی و 
امنیتی در سطح بین الملل نیز ندارد. قاسم محبعلی 
گفت: اگر ایران مایل باشد از حد فعلی فراتر برود، 
احتمال دارد ایالات متحده به سمت اقدامات 
جدی تر و حتی گزینه نظامی سوق داده شود، ایران 
نیز مجبور خواهد شد با تصویر بهره برداری نظامی 
به برنامه هسته ای خود ادامه بدهد. وی افزود: 
بنابراین در این شرایط امکان بازگشت به برجام 
عملا برای طرفین مقدور نیست، برجام مرده است. 

 کمال الدین پیرموذن
نماینده سابق مجلس

ورزش  به  نسبت  رویکردی  دولت سیزدهم چه   
گام های جدی  موفق شده  دولت  آیا  است؟  داشته 

برای تقویت زیرساخت های ورزش کشور بردارد؟ 
بخش مهمی از چالش های ورزش کشور به این دولت 
ارتباط ندارد و در گذشته نیز وجود داشته است. در موضوع 
پناهندگی ورزشکاران اگر به گذشته نگاه کنیم متوجه 
می شویم این وضعیت در دولت آقای روحانی نیز وجود 
داشت و برخی از ورزشکاران ما با پرچم دیگر کشورها در 
المپیک شرکت کردند که اتفاق ناخوشایندی برای ورزش 
کشور بود. واقعیت این است که نه موفقیت های حاصل شده 
و نه کمبودها و چالش های کنونی را نمی توان به پای عملکرد 
دولت سیزدهم نوشت بلکه ریشه درگذشته دارد. عیار واقعی 
مدیریت ورزش در حل چالش های کنونی مشخص خواهد 
شد و به همین دلیل باید منصفانه به قضیه نگاه کرد و منتظر 
ماند که دولت و وزارت ورزش در زمینه چالش های کنونی 

درنهایت چه تصمیمی خواهند گرفت. 

دارد،  درگذشته  ریشه  کنونی  برخی مشکلات    
اما از رویکردها و سیاست هایی که وزارت ورزش در 
این مدت در پیش گرفته می توان چشم انداز آینده 
چشم انداز  موجود  وضعیت  با  آیا  کرد.  تبیین  را 

روشنی پیش روی ورزش کشور می بینید؟ 
از هر نظر که به وضعیت مدیریت آقای سجادی نگاه 
کنیم ایشان را باید عصاره ورزش کشور به شمار آورد که در 
زمینه های مختلف ورزشی فعالیت کرده است. آقای سجادی 
از جنس ورزش است و خودش به عنوان ورزشکار در المپیک 
حضورداشته است. البته حل برخی مشکلات در اختیار آقای 
سجادی نبوده است. آقای سجادی قصد داشت اقداماتی 
انجام بدهد که در کوتاه مدت برخی از مشکلات را حل کند و 
یا مانع از مشکلات جدید شود. با این وجود مشکلات اقتصادی 
و کمبود اعتبارات باعث شد که ایشان شرایط انجام چنین 
کاری را نداشته باشد و به همین دلیل مشکلات همچنان 

باقی ماند. 

مدیران  دیگر  با  را  سجادی  آقای  عملکرد  اگر   
دولت مقایسه کنید آیا عملکرد ایشان را قابل قبول 

می دانید؟ 
من معتقدم در مدتی که از عمر دولت سیزدهم می گذرد 
اگر مقایسه کنیم عملکرد آقای سجادی نسبت به دیگر 
دستگاه ها بهتر بوده است. به عنوان مثال اگر به نرخ دلار 
دقت کنیم متوجه می شویم که اتفاقاتی در این زمینه رخ داده 
که خوشایند مردم نبوده و مشکلات را حل نکرده است. در 
این مدت قیمت کالاهای موردنیاز مردم افزایش داشته و 
وضعیت معیشتی مردم بهبود پیدا نکرده است. مهم ترین 
فایده ورزش برای جامعه تولید شادی است و مدیریت ورزش 
کشور باید برای مردم شادی و نشاط تولید کند. حتی اگر 
عملکرد سجادی را با دستگاه های مرتبط مانند فرهنگ و 
هنر مقایسه کنیم باید عنوان کرد که عملکرد وی بهتر بوده و 
دستاوردهای بهتری به همراه داشته است. من معتقدم اگر از 

سجادی حمایت شود شرایط بهتر از گذشته نیز خواهد شد. 
به هرحال ما بازی های آسیایی و مسابقات مهم جهانی را در 
پیش داریم. از سوی دیگر اگر وضعیت پرسپولیس و استقلال 
مشخص شود و این دو باشگاه بزرگ کشور به بخش خصوصی 
واگذار شود تا از این وضعیت بلاتکلیفی خارج شود بسیاری 
از دغدغه های اهالی ورزش کاهش پیدا می کند و انشاا... 
موفقیت های بیشتری در آینده در انتظار ورزش کشور باشد. 
واقعیت این است که عیار واقعی مدیریت ورزش کشور در حل 
چالش های کنونی و عبور عالمانه از آنها مشخص می شود. 
بدون تردید در شرایطی که وزیر ورزش بتواند از این چالش ها 
عبور کند می تواند نمره قابل قبولی در مدیریت ورزش به 
دست بیاورد و در غیر این صورت چالش ها شکل جدی تری 

به خود می گیرد. 

به  رسیدگی  صرف  دولت  انرژی  و  وقت  بیشتر   
اقتصادی و بین المللی شده است. آیا در  مشکلات 

این میان ورزش مورد غفلت قرار نگرفته است؟ 
در ورزش علائمی وجود دارد که نشان می دهد نگاه یک 
دولت به ورزش به چه صورت است و آیا در اولویت های 
نخست و حیاتی دولت قرار دارد یا خیر. ورزش و جوانان در 
وزارت ورزش، دو شورا دارند که در این زمینه تصمیم گیری 
می کنند. اگر دولت توجه جدی به موضوع ورزش داشت باید 
شورای عالی ورزش و شورای عالی جوانان تشکیل می شد 
و تصمیمات جدیدی اتخاذ می کرد. این در حالی است که 
هیچ کدام از این شوراها تشکیل نشده است. درگذشته به 
پیشنهاد وزیر ورزش پنج نفر متخصص در این شورا حضور 
پیدا می کردند و برای آنها حکم صادر می شد، اما این احکام 

نیز هنوز صادر نشده است. به نظر می رسد دولت به اندازه ای 
درگیر حل مشکلات اقتصادی و بین المللی است که از ورزش 
غافل شده است. البته از این نکته نباید غافل شد که در دولت 
گذشته حسرت به دل ما باقی ماند که این شوراها تشکیل شود 
و درنهایت نیز تشکیل نشد. امیدواریم این شورا در دولت آقای 
رئیسی تشکیل شود و بتواند طرح ها و برنامه های مناسبی 
برای مدیریت ورزش کشور ارائه کند. شکل گیری این شوراها 
نشان دهنده عزم دولت برای عبور از چالش های کنونی ورزش 
کشور است. من هنوز هم نگرانم که وضعیت گذشته تکرار 

شود و ورزش به حاشیه رانده شود. 

قدرت  نداشتن  از  سال هاست  ایران  ورزش   
رنج  بین المللی  عرصه  و  آسیا  سطح  در  چانه زنی 
می برد. دولت در این زمینه چه اولویت هایی را باید 

در دستور کار خود قرار بدهد؟ 
عبور از این چالش های مهم نیازمند استفاده از مدیران 
جهان طراز است. چنین مدیرانی می توانند اعتبار جهانی برای 
فدراسیون ها به وجود بیاورند. ما باید تلاش کنیم کرسی های 
بیشتری را در آسیا و جهان در زمینه تصمیم گیری ورزش 
به دست بیاوریم تا بتوانیم از حقوق ورزشکاران خود دفاع 
کنیم. امروز ورزش ایران در برخی زمینه های ورزشی مانند 
کشتی، وزنه برداری، فوتبال، والیبال و... در سطح جهانی 
سرآمد است و حرف برای گفتن دارد. این در حالی است که 
ما هنوز نتوانسته ایم متناسب با موقعیت و اعتباری که در این 
ورزش ها داریم کرسی های مناسبی را در سطح جهانی و آسیا 
کسب کنیم. در این زمینه به عزم جدی برای به دست آوردن 
کرسی های کلیدی نیاز داریم. از نظر بین المللی دولت ها باید 
کمترین دخالت را در ورزش داشته باشند و اگر دولت ها بیش 
از حدود تعیین شده در ورزش دخالت کنند با مشکلات و 
چالش هایی مواجه می شوند. بهترین کار این است که کمیته 
ملی المپیک و فدراسیون های ورزشی پیش قدم شوند و در 
زمینه بین المللی فعالیت ها و رایزنی های خود را افزایش 
بدهند و دولت پشت سر آنها قرار بگیرد تا شائبه دخالت دولت 
در ورزش برای مجامع بین المللی به وجود نیاید. اگر شرایط به 
شکلی رقم بخورد که مجامع بین المللی احساس کنند دولت 
در ایران در ورزش دخالت می کند درنهایت به ضرر ورزش 
کشور تمام خواهد شد. به همین دلیل باید از طریق شورای 
عالی ورزش حمایت های لازم از ورزش طراحی شود. اگر قرار 
است در زمینه بین المللی گام های جدی برداشته شود باید 
از طریق مصوبات این شورا و اقدامات کمیته ملی المپیک و 
فدراسیون ها کار را جلو ببریم. نکته مهم دیگری که می تواند 
ورزش ایران را در عرصه بین المللی به اهداف خود نزدیک تر 
کند واگذاری ورزش به بخش خصوصی است. واگذاری 
باشگاه های استقلال و پرسپولیس تاکنون در دولت های 
مختلف موردبحث قرارگرفته است. با این  وجود در هیچ کدام 
از این دولت ها این اتفاق رخ نداد و هنوز این موضوع مطرح 
می شود. ما امیدواریم این اتفاق در دولت آقای رئیسی رخ 
بدهد تا اعتماد به بخش خصوصی به عنوان یک الگو برای 

دیگر بخش های کشور نیز به وجود بیاید. 

خبــــر
حسین راغفر:   

تعادل عادی زندگی بهم خورده است 
یک اقتصاددان و پژوهشگر حوزه فقر اظهار داشت: خودکشی 
نوعی خودتخریبی و از مشخصه های استیصال است؛ خودتخریبی 
در شرایط جامعه ما به دلیل ناتوانی در پاسخگویی به تأمین نیازهای 
اساسی شکل گرفته است. مسأله خودکشی که یک شکل حاد از 
استیصال است. حسین راغفر اقتصاددان و درباره تاثیر بحران های 
اقتصادی بر وضعیت اجتماعی گفت: مردم در قبال گرانی ها به 
واگذاری روی آورده اند. تا مدتی بعد از جنگ در خانواده فقط 
سرپرست کار می کرد. پس از افزایش قیمت ها در بسیاری از موارد 
زن و مرد با هم کار می کردند تا بتوانند سبد قبلی را تأمین کنند. 
کم کم ناچار شدند دو شیفته کار کنند یا به چند شغلی روی 
آورده اند و بیرون از کار و در هر فرصتی کار کنند. پیامد این به 
وجود آمدن یک شکاف نسلی بود. باید ریشه این شکاف و اختلاف 
را در مشکلات اقتصادی که در خانواده ها ایجاد شده جست وجو 
کنیم. وی افزود: خانواده ها با مشکلات زیادی برای تأمین حداقل 
نیازهایشان روبه رو بوده اند؛ این باعث شد آستانه تحمل خانواده ها 
کاهش یافته و خشونت خانوادگی گسترش و رواج پیدا کرد که نماد 
آن هم رشد طلاق در جامعه است؛ همه اینها واکنش های مستقیم 
به آسیب های معیشتی هست که به مردم و خانواده ها وارد شده 
است. راغفر واکنش مردم به وضع موجود را نوعی استیصال تعبیر 
کرد و ابراز داشت: این به این معناست که مردم چاره ای جز واگذاری 
امکانات خود ندارند. وقتی که فشار اقتصادی زیاد می شود خانواده ها 
دست به حذف اقلامی مانند کالاهای فرهنگی زدند. از یک جایی 
به بعد کالاهای اساسی  مثل الگوی مصرف غذا هم در سبد مصرفی 
دستخوش تغییر شد. مثلا سیب زمینی جایگزین خرید گوشت شد. 
اثر این روی سلامت و رشد افراد خیلی واضح بوده است. این استاد 
دانشگاه ضمن تأکید به اینکه ناتوانی جمعیت بزرگی از خانوارهای 
کشور در تأمین کالاهای ضروری موجی از خشم و نارضایتی را 
به وجود آورده است، گفت: پایین آمدن آستانه تحمل جامعه به 
خصوص در شرایط کنونی بسیار خطرناک است. در پی سقوط قشر 
متوسط به پایین، طبقات زیرین هم به پایین تر سقوط می کنند؛ 
اینها همه فرصتی برای آسیب های بیشتر اجتماعی هستند. وی در 
ادامه افزود: در یکی دو سال اخیر قیمت کتاب به طرز بی سابقه ای 
رشد کرده و در پی آن هم از سبد مصرف اساتید دانشگاه و محققین 
حذف شده است. این تاثیری مستقیم روی فرهنگ جامعه و رشد 
علم و حوزه فناوری در کشور دارد. این پژوهشگر حوزه فقر ضمن 
اشاره به اینکه تعادل عادی زندگی مردم به هم خورده است، 
افزود: این عدم تعادل موجب به وجود آمدن آسیب های بسیاری 
جدی تری می شود و شکاف فرهنگی در جامعه را گسترش می دهد. 
در نهایت هم فاصله مردم، محققین و مسئولان بیشتر می شود. 
راغفر خودکشی را نوعی خودتخریبی از مشخصه های استیصال 
می داند؛ او در این باره به دیده بان ایران گفت: خود تخریبی در 
شرایط جامعه ما به دلیل ناتوانی در پاسخگویی به تأمین نیازهای 
اساسی شکل گرفته است. مسأله خودکشی که یک شکل حاد 
از استیصال است؛ این پدیده قابل شناسایی است و ما قبلا هم 

اخطارهای لازم را در این باره داده ایم.

اعتماد به بخش خصوصی اعتبار بین المللی 
ورزش کشور را بالا می برد 

 عیار واقعی مدیریت ورزش در حل چالش های 
کنونی مشخص می شود 

دولت به دلیل دولت به دلیل مشکلات اقتصادیمشکلات اقتصادی  
از از ورزش غافل شده است ورزش غافل شده است 

سعید فائقی:
نگران به حاشیه رانده 

 شدن ورزش هستم 

اگر بــه نرخ دلار دقــت کنیم متوجه 
می شــویم که اتفاقاتی در این زمینه 
رخ داده که خوشــایند مردم نبوده 
و مشــکلات را حل نکرده اســت. در 
این مدت قیمت کالاهــای موردنیاز 
مــردم افزایش داشــته و وضعیت 
معیشــتی مردم بهبود پیــدا نکرده 
اســت. مهم ترین فایده ورزش برای 
جامعه تولید شادی است و مدیریت 
ورزش کشور باید برای مردم شادی 
و نشاط تولید کند. حتی اگر عملکرد 
سجادی را با دســتگاه های مرتبط 
مانند فرهنگ و هنر مقایسه کنیم باید 
عنوان کرد که عملکرد وی بهتر بوده 
و دســتاوردهای بهتــری به همراه 

داشته است 

هنوز خط و ربط های انتخاباتی جناح های 
مشخص  و  است  نشده  روشن  سیاسی 
نیست که هر یک از سه جریان کشور یعنی 
اصلاح طلبان، اصولگرایان و مستقل ها با چه 
آرایشی وارد انتخابات می شوند. یک فعال و 
تحلیلگر سیاسی، درباره این موضوع اظهار 
داشت: دو جریان سیاسی یعنی اصولگرایی 
و مستقلین فعالیت های انتخاباتی خود را آغاز 
کرده اند؛ یعنی سیگنال هایی از آنها در جامعه 
دیده می شود، اما تا اینجای کار نشانه ای از 
فعالیت اصلاح طلبان برای انتخابات مشاهده 
نمی شود. مهرداد لاهوتی بیان کرد: من تصور 
می کنم همه جریان ها از جمله اصلاح طلبان 
در انتخابات شرکت خواهند کرد زیرا همه 
می دانند که مشارکت بالا در انتخابات به معنای 

دفاع از نظام است و هر کس که خود را داخل 
نظام تعریف می کند، می کوشد که انتخاباتی 
پرشور برگزار شود. البته این را هم بگویم که 
حدود هشت ماه تا انتخابات فرصت باقی است 
و حدود سه ماه هم تا آغاز ثبت نام نامزدهای 
افراد،  تا  فرصت هست  هنوز  و  نتخابات  ا
گروه ها و احزاب درباره چگونگی ورودشان 
به انتخابات تصمیم بگیرند.« این تحلیلگر 
مسائل سیاسی همچنین گفت: ما بیشترین 
تعداد حزب ثبت شده در میان کشورهای 
مختلف جهان را داریم، اما متأسفانه احزابی 
که بتوانند انتخابات را تحت تأثیر خود قرار 
دهند، کم داریم. من تصور می کنم در این دوره 
ائتلافی میان اصولگرایان معتدل و مستقلین 
به وجود  آید. تا پیش از اینها مستقلین به 

عنوان یک جریان مجزا در نظر گرفته نمی شد، 
اما امروز جدای از اصولگرایی و اصلاح طلبی، 
مستقلین هم یک جریان اصلی سیاسی در 
کشور هستند. لاهوتی در پایان در پاسخ به 
این پرسش که علی لاریجانی را می توان در 
زمره نیروهای اصولگرا دانست یا مستقل گفت: 
»من خبری ندارم که آقای لاریجانی عزمی 
برای نامزدی در انتخابات دارد یا نه. قضاوت 
درباره او هم سخت است، اما من باتوجه به 
دوازده سالی که با او کار کردم، می گویم که او 
شخصیتی فراجناحی است و بیش از توجه به 
جریان های مرسوم به فکر منافع ملی است. او 
را نمی توان در جناح خاصی گنجاند اما باتوجه 
به روحیات و تفکراتش به نظر می رسد به 

مستقل ها نزدیک تر باشند. 

مهرداد لاهوتی مطرح کرد: 

احتمال ائتلاف 
اصولگرایان معتدل با 
مستقلین

آرمان ملی- احسان انصاری: ورزش کدام اولویت دولت سیزدهم است؟آیا مشکلات اقتصادی و بین المللی باعث نشده دولت از ورزش غافل شود؟ 
»آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی این موضوع با مهندس سعید فائقی، معاون اسبق سازمان تربیت بدنی و از چهره های شاخص ورزش کشور 
گفت وگو کرده است. فائقی معتقد است: » افزایش آمار مهاجرت و درخواست پناهندگی ورزشکاران، عدم ورود تکنولوژی مدرن به ورزشگاه ها و 
از همه مهم تر نارضایتی هواداران باعث شده که مدیریت ورزش کشور در معرض سؤال ها و انتقادات مختلفی قرار داشته باشد.« در ادامه ماحصل 

این گفت وگو را می خوانید. 


